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Abstract : 

 
Vitamin D is known for its essential role in calcium metabolism (intestinal absorption, bone 

fixation). But it has other antiviral, anti-inflammatory and immunomodulatory effects. 

This effect is currently being studied by numerous international teams of researchers. Acting 

on both innate and acquired immunity, this vitamin increases antimicrobial activity, in 

connection with macrophages and monocytes. 

Thus, in the context of the health crisis linked to COVID-19, several studies have drawn 

attention to the link between the level of vitamin D and the evolution of COVID 19, indicating 

a potential beneficial effect of this vitamin on the prognosis of infection in patients with COVID 

19. 

Also, scientists have attempted to demonstrate that vitamin D supplementation could reduce 

the risk of infection, mortality and severity caused by SARS COV 2. They observed in particular 

a strong correlation between vitamin D levels and the storm of cytokine observed in patients 

with severe forms of COVID-19. In order to better understand the nature of the relationship 

between vitamin D and COVID 19, we conducted an extensive literature search on the subject. 

A meta-analysis of 12 international studies, classified according to different parameters to study 

the relationship between vit D and COVID 19 In particular: advanced age, male sex, lifestyle, 

comorbidities, severity of covid infections -19, admission to intensive care and the various 

complications. 

In conclusion, vit D is involved in the evolutionary course of COVID 19 by affecting the 

immune system thanks to its anti-infectious and immuno-modulating properties; used for 

prophylactic and curative purposes in systematic supplementation should constitute an 

interesting therapeutic alternative. 

 
Keywords: COVID-19, SARS-COV-2, vit D, cholecalciferol 
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 نٌ  ذلا ىضرملا ٌ  ف تظحول ٌ  تلا نٌ  كوتٌ  سلا ةفصاعو د نٌ  ماتٌ  ف تاٌ  وتسم نٌ  ب يوق طاتبرا دوجو صوصخلا
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 .لروىفىلس اكىلوك ، (د) نٌ  ماتٌ  ف ،رعش ةعست  دىوفكـب،نانثا دىكوف سراس سروىف ، رعش ةعتس دىفوك  ةٌ  حاتفملا تاملكلا



 

Résumé du mémoire final : 

 
La vitamine D est connue pour son rôle primordial dans le métabolisme du calcium (absorption intestinale, fixation 

osseuse). Mais elle présente d’autres effets antiviraux, anti-inflammatoires ainsi qu’un effet immunomodulateur. 

 
Actuellement cet effet est étudié par de nombreuses équipes internationales de chercheurs. Agissant à la fois sur 

l’immunité innée et acquise, cette vitamine permet d’augmenter l’activité antimicrobienne, en lien avec les 

macrophages et les monocytes. 

 
C’est ainsi que dans le cadre de la crise sanitaire liée à la COVID-19, Plusieurs travaux ont attiré l’attention sur 

le lien entre le niveau de la vitamine D et l’évolution de la COVID 19, indiquant un effet bénéfique potentiel de 

cette vitamine sur le pronostic de l’infection chez les patients atteint de COVID 19. 

 
Aussi, les scientifiques ont tenté de démontrer qu’une supplémentation en vitamine D pourrait diminuer les risques 

d’infection, de mortalité et de sévérité causée par le SARS COV 2. Ils ont observé notamment une forte corrélation 

entre les niveaux de vitamine D et la tempête de cytokine observée chez les patients atteints de formes sévères de 

COVID-19. 

Afin de mieux comprendre la nature de la relation entre la vitamine D et la COVID 19, nous avons effectué une 

recherche bibliographique approfondie sur le sujet. Une méta-analyse de 12 études internationaux, classés selon 

différent paramètres pour étudier la relation entre la vit D et la COVID 19 Notamment : un âge avancé, le sexe 

masculin, les habitudes de vie, les comorbidités, la sévérité de l’infections covid-19, l’admission aux soins intensifs 

ainsi que les différentes complications 

 
En conclusion la vit D intervient dans le cours évolutif de la COVID 19 en affectant le système immunitaire grâce 

à ces propriétés anti-infectieuses et immuno-modulatrices ; utilisée à visée prophylactique et curative en 

supplémentation systématique devrait constituer une alternative thérapeutique intéressante. 

 

 
 

Mots clés : COVID-19, SARS-COV-2, vit D, cholécalciférol. 
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